
CORINA SUTEU : ' 

"TEATRU L  SE CONSTRUIESTE 
' 

ASEMEN EA UNEI  CITADELE" 
o D u pă un curs d e  u n  an pe 

teme de management teatra l ,  u rmat in Franţa , 
noţiunea ş i -a ma i  pierdut d i n  "exotism" .  Cum se 
racordează princ ip i i le  acestei d iscip l ine la  
societatea cultu ra lă  românească? 

• Noţiunea d e  management cultura l  s-a 
născut la u n  moment dat în interiorul insti
tuţiei culturale. Pe plan european s-a simţit 
nevoia ca orientările în cu ltură să devină 
obiectul  unei  d iscipl ine or9anizatorice. Felul  
în care există azi cultura m Europa depinde 
foarte mult de cadrul organ izatoric care î1 este 
dat. Şi  dacă ne gîndim la teatrul românesc, 
este evident că, oricît de generos ar fi proiec
tul cultural propus, ceea ce l ipseşte sînt nu 
artişt i i ,  creatori l1 actorii ,  nu ştiinta de a crea şi 
mai ales posibi l itatea de a crea , ci ştiinţa de a 
pune în formă, d e  a oferi artistului  sau proiec
tului  cultural un cadru materia l ,  care nu numai  
să-I fa_c� să existe, dar  să-i dea  şi importanţa 
cuvemta. 

Nu există princip i i  fixe, nici ale manage
mentului  cu ltura l ,  n ic i  a le mana�ementului  
te�tral .  Există însă anumite expenenţe, anu
mite l in i i  d e  forţă în planul  ideilor, care la un  
moment dat  a u  fost structurate în  cîteva legi 
principale.  Dar aceste legi - avînd în vedere 
situaţia economică actuală,  de tranziţie, a 
României  - folosesc doar în măsura în care 
managerii sînt capa bi l i  să d istingă principi i le 
de bază necesare a f i  cunoscute pentru a ne 
putea adapta tot t impul s ituaţi i lor date, con
textului  social ,  economic şi pol itic, şi  pentru a 
şti, mai a les, cum să nu deviem prea mult de la 
scopul proiectu lu i  teatra l .  Nu trebuie să ne 
aşteptăm nea părat la rezu ltate miraculoase 
sau la efecte ieşite din comun. Pentru a 
micşora starea de confuzie, pentru a preciza 
contextul ,  cred că ar fi uti l  să se real izeze 
anchete profesion iste despre �ublicul fiecărui 
teatru. Confuzia �e care o tra im e rezultatul 
direct a l  incapacităţi i noastre de a anal iza o 
situaţie rea lă )Si d e  a ne pune cu adevărat 
anumite intrebari .  

o Sînt uti le rezultatele anchetelor profesio
niste? Cum a r  trebui să fie concepută o anchetă 
profesion istă? 

• Am făcut cîteva cursuri de stud i i  d e  
publ ic. E l e  sînt rea l izate - pentru fiecare ţară , 
pentru fiecare comunitate -_pe baza unor gri le  
foarte labi le. Există o echipa care d iscută cum 
anume să  construieşti întrebările, ce rezultate 
se aşteaptă de la acele întrebări. Francezii a u  
o cantitate impresionantă de i nformaţii d espre 
obişnuinţele cultura le· a le  celor mai putin cer
cetate grururi umane. Cred că la un moment 
dat o astfe de _politică culturală d e  interes faţă 
de public da în mod impl icit rezultate. 
Cunoscînd mai b ine publ icul ,  şti mai bine ce 
orizont de aşteptare are, d evii mai ataşat de e l .  

o Cum s-a pl iat modelul  francez de gind ire 
teatrală pe terenul accidentat de a ici? Ce stare aţi 
avut cînd v-aţi întors? 

• E mai compl icat să vorbesc acum d espre 
asta . Atunci toate reacti i le  mele erau acute. 
Am tră it o stare de şoc ' la toate niveluri le.  in 
fond e foarte normal .  

Am încercat la început să apl ic  oarecum "în 
trombă" lucrurile noi pe care le aflasem, avînd 
convingerea că , printr-un efort superior, s-ar groduce un sa lt cal itativ acolo unde l ucram.  

eci, ca  directoare a UN ITER, a m  încercat să 
accelerez foarte tare motoarele, ca într-un fel 
de navigare prin furtună,  în speranta că fur
tuna poate fi mvinsă si că motoarele vor putea 
reveni la l in iştea lor: Nu cred că am reuşit. 
Consider experienţa mea la UN ITER un eşec. 
Un eşec persona l .  E�ec însă, care m-a ajutat 
să regăsesc un ech i l ibru între t impul  prezent, 
t impul trecut si t impul viitor. Acum nu mai  am 
acelaşi t ip de entuziasm, acelasi tip de 
aşteptăriz. dar am poate mai mu ltă t'enacitateJ mai multa rezistenţă, mai puţină toleranţă faţa 
de anumite lucruri. 

o Cum se fi ltrează experienţa personală,  
participări le la festivalur i ,  o întreagă memorie 
culturală in activitatea de acum? Donţi să recreaţi 
imagini  care v-au stirnit vreodată? 

• Pe mine nu Franţa m-a stîrn it în ceea ce 
priveste teatrul, ci lucrurile pe care le-ain 
văzut' aici  şi ceea ce am făcut a 1c i .  Franta m i-a 
dat convingerea că as putea ajuta în ' a lt fe l 
ceea ce se face în România si  ceea ce există 
a ici ca ta lent, ca potenţia l .  Dar ce am văzut în 
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Franţa venea în continuarea unor experienţe 
teatra le  de aic i .  Nu pot să-i am ca repere, chiar 
după reîntoarcerea lor, doar pe Ancfrei şerban 
sau pe Liviu C i ulei .  Fac parte d intr-o gene
raţie care nu a văzut spectacolele acestor mari 
reg izori ş i  care s-a constituit în jurul unor 
nume cum ar fi ,  de pi ldă,  Cătăl ina Buzoianu. 
Personal ,  aşa cum exist în teatru, exist pentru 
că în spectacolele ei am găsit ceva care m-a 
impres1onat foarte mult, ceva ieşit d in comun. 
S pectacolele lu i  Dragoş Galgoţiu ş i  a le lui  
Alexa Visarion au fost puncte esentiale în 
modu l  meu de a înţelege teatrul .  Această 
perioadă nu este însă atît de departe încît să 
pot ap l ica o judecată reală asupra ei .  Mă simt 
mcă pe drum - pe "calea" de a fi marcată de 
a lte lucruri .  Astept să descopăr a ltceva, să mă 
tulbure alte lucruri. N-am mai fost tulburată de 
teatru la fel . . . E adevărat, am fost impre
sionată de spectacolul  lu i  S i lviu Purcărete, 
Titus And ronicus,  si  bineînţeles de Ubu.  ·Am 
fost foarte tu lburată de spectacolul lui Andrei 
şerba n,  Tri logia antică, dar aştept un tip nou de 
emoţie. 

o Titl ur i le  unor art icole de revistă acred itează 
ideea că activitatea Teatrul u i  "Urmuz" ar fi 
d om inată in mod nefast de  "patronul"  său* .  Cum 
decurge aic i  act ivitatea, inainte de inceperea 
stag iun i i? 

• Am început de puţină vreme activitatea 
a ic i .  Am încercat să mă fami l iarizez cu 
problemele teatrulu i ,  pentru că am preluat o 
mstituţie bugetară , în primul  rînd, si în al  
doi lea rînd , pentru că e un teatru a căru i ima
g ine nu exista, care nu a mo't,nit o trad iţie, ci 
trebuie să o creeze el însus1. n acelasi t imp,  
nu  e un teatru cu un specific simplu de' clasat. 
Teatrul  "Urmuz" ar fi un teatru de lansare : de 
lansare de text dra matic românesc, dar şi de 
text stră in contempora n, de lansare de 
regizori, d e  actori , de scenografi. Lansare 
însea mnă acel moment în care o montare, un 
artist sau un  loc d evin cunoscute prin ac
t ivitatea instituţiei ctre le-a susţinut intrarea 
în spaJiul  cu ltural . lnseamnă transformarea 
acestei noutăti în fapte de cultură care tră iesc 
şi care qevin bunuri artistice pe care lumea ţti 
re asuma. 

o Sînteţi deci  intr-un teritoriu nou, într-un 
teatru căru ia trebu ie să- i  creati o imagine. Care 
sint "schelele"  pe care se va ri'd ica această ima
g ine? 

• M i-e teamă să vorbesc despre ceea ce se 
întîmplă acum în Teatru l "Urmuz". Din mai 
multe motive. Aş vrea ca lucruri le să se 
întîmple şi  d u pă aceea să vorbesc despre ce 
are loc de fapt. Ş i  acum revin la  experienţa de 
la UN ITER - acolo a m  spus prea mult ţti poate 
de aceea lucruri le  n-a u ieş1t. Tot ceea ce aş 
putea afirma - în afară de informaţi i  pe care 
oricum le veti afla de la conferintele de presă -
este că sînt ' foarte interesată sa constru iesc 
un c l imat în teatru. Cred că între oamen i i  care 
lucrează împreună în artă trebuie să existe un 
anumit c l imat. Poate că acesta nu e întotdea
una cel mai bun,  cel mai fericit, în orice caz el 
trebuie să a ibă o anumită coerenJă . Aceasta 
înseamnă relaţia cu anumiţi artiţttl, relaţia cu 

oameni care gindesc teatrul ,  înseamnă 
rea l izarea unui  t 1p  d e  coeziune între cei care 
participă la un proiect art istic.  U n  a l  doi lea 
lucru pe care-I doresc este să am sent imentul  
că după un an a ici s-a schimbat într-adevăr 
aeru l .  M ie mi s-a părut, venind în teatrul 
"Urmuz" că aerul e Irespirabi l .  Nu din cauza 
oamen i lor care sînt aici  sau care au fost a ici .  
Sper ca aerul să devină respirabi l ,  pentru că 

· altfel n-am să pot continua să lucrez în acest 
teatru. Şi ,  în sflrtit, lucrul care mă pasionează 
foarte tare în legatură cu Teatrul " Urmuz" este 
că pentru mine se pune pentru prima oară 
problema de a vedea cu adevărat ce sînt 
capabilă să fac d in  ceea ce mi s-a oferit. Am 
foarte multă l ibertate în mij locul tuturor 
constrîngerilor materia le ţt i  chiar am impresia 
că depinete  numai de mine să fac d i n  această 
l ibertate un lucru va loros. E o senzaţie care 
îmi dă foarte mult curaj, îmi foloseşte şi  chiar 
mă incintă . 

Aş vrea să tra n sform Teatru l  " Urmuz" în
tr-un SP.aţiu deschis.  E l  este o instituţie gînd ită 
ca o c1taetelă. Pe mine acest spaţiu,  în acest 
moment, mă sperie puţin ,  cu atît mai mult cu 
cît mi se pare o citadela goală .  Aş prefera mai 
întîi să gasesc acel loc care să merite să fie 
populat şi ,  după ce-l popu lez, în jurul lu i  să se 
construiască de la sme citadela.  Aş vrea ca 
Teatrul "Urmuz" să fie un spaJiu în care oame
ni i  să se întîlnească, să poata sustine împreu
nă un d ia log_ - un d ia log artistic' - cu acest 
moment şi sa reuşească să dea o persona li
tate, un profil  - chiar d i n  această întîlnire -
teatrului m care vin,  căruia îşi oferă talentu l .  
Cred totuşi că la un moment dat  o anumită 
culoare va deveni cu loarea dominantă,  o 
anumită lumină va d eveni  lumina dominantă , 
un anumit spirit va d eveni spiritu l dominant. 

o Cum poate fi st imu lată prod ucţia d ramatu r
gică românească ? O sectie de  playwritin·g ar fi o 
sol uţie? ' 

• Cred că orice fel de .,tra in ing" profesi
onal e necesar în ziaristică ş i  în scrierea de 
texte. Americani i  sînt cel mai  bun exemplu de 
naţie care a reuşit să ridice "tra in ing"-ul tehnic 
la cote ieşite d in  comun.  E i  a u  d oved it că, r.rintr-o tehnicizare extraord inară, printr-o 
rag mentare foarte precisă a componentelor 

fie pe plan artistic, fie pe plan economic, d i ntr
o dată noţiunea de progres devine 
cuantificabi lă.  Acest t ip  de "tra in in�(" e uti l .  E 
ut i l  să existe o secţie d e  playwnting. Dar 
această sectie nu va oferi nic iodată decît 
abi l ităţi sau le va verifica ;  e un bun pretext 
pentru contacte interesante. Cred însă că stă 
mult mai mult în men irea teatrelor faptu l  de a 
avea up anumit t ip  d e  relaţie cu scri itoru l ,  cu 
textul .  In momentul de faţă , în Europa există o 
reîntoarcere la teatrul  de text, o reaplecare a 
interesului critic către text. Aceasta mseamnă 
că si noi ne vom reintoarce către cuvînt, către 
valoarea lu i  în contextul  spectacolului .  

ADINA BARDAŞ 

* " Patron u l "  s-a sch i m b at între ti m p ,  " U r m u z "  d eve n i n d  
"Teatr� m M u n d i " .  Şi prof i l u l , p e n t r u  c ă  acu m este u n  teatru 
de prorecte.  
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